



Montreal Monthly Meeting Newsletter

Infolettre de l'Assemblée quaker de Montréal



The Life of the Meeting

Montreal Monthly Meeting is planning a potluck at the Greene Centre after Meeting for Worship on June 11th. If weather permits, we will carry our food across the street to Stayner Park and enjoy an early summer picnic together. Please note that for a very joyous reason, the original date of June 18 has been changed to June 11. A group of francophone Friends are available to travel from Quebec City to take part in worship and potluck on the new date. We look forward to their presence with great anticipation

Next Meeting for Worship for Business will take place on Monday, May 29 at 18:30 on the usual Meeting zoom link.

A second informal discussion among Friends, focusing on the Peace Testimony, took place on May 2 on Zoom. The group focused on what it means to live within the Peace Testimony in our everyday lives, even as we empathize with suffering in Ukraine and other war-torn corners of our world. The group expressed the desire to continue our exchanges on this and other topics.

La vie de l'Assemblée

L'Assemblée mensuelle de Montréal organise un repas-partage au Centre Greene après le culte du 11 juin. Si le temps le permet, nous traverserons de l'autre côté de la rue jusqu'au parc Stayner et profiterons ensemble d'un pique-nique en ce début d'été. Veuillez noter que pour une raison qui en vaut la peine, la date du 18 juin a été changée pour le 11 juin. Un groupe d'Amis francophones est disponible pour venir de Québec afin de participer au culte et au repas-partage le 11 juin. Nous attendons leur présence avec beaucoup d'enthousiasme.

La prochaine assemblée pour les affaires aura lieu le lundi 29 mai à 18h30 en ligne via le lien Zoom habituel.

Une deuxième discussion informelle entre Amis, axée sur le témoignage de paix, a eu lieu le 2 mai sur Zoom. Le groupe s'est concentré sur ce que cela signifie de vivre le témoignage de paix dans notre vie quotidienne, alors même que nous sympathisons avec la souffrance en Ukraine et dans d'autres coins

Les quakers du Québec francophone will embark soon on regional visits to distant participants of our Zoom meetings. We foresee travelling to the Saguenay, to Montreal and perhaps (who knows?) to Grand-Mère.

Hosts and greeters welcome us all to meeting, and facilitate our silent worship. Please consider signing up to be either a host or a greeter. The signup sheet for both is [here](#). When you arrive at the signup sheet you will find simple instructions about how to play a supporting role.

Quakers at Large

Geoffreyjen Edwards is driving from Quebec City to Winnipeg to attend CYM in July. Meeting for Worship for Business has appointed him our CYM Rep and he will report back to us about the gathering. If anyone would like to share the ride, please contact Geoffreyjen at the email address for this newsletter.

Time to Learn

Sign up for the [Woodbrooke Newsletter](#). It is full of interesting information!

Current and upcoming Woodbrooke online courses (prices vary):

- May 21, [Taking Inspiration from Biblical Poetry](#)
- May 22, [Living Our Faith: Tools for Community Organising](#)
- May 23, ['Woke' Bible Study: do women have to keep silent?](#)
- May 24, [Friends Quarterly Conversations: Discernment](#)
- May 31, [Doing Hope: a framework for spiritual activism](#)
- June 6 - June 29, [World Quaker Voices](#)
- June 7, ['Woke' Bible Study: the blessings and perils of God's radical inclusion](#)
- June 8 - July 27, [What's Next? Becoming an Anti-Racist Ally](#)
- June 13, [Imperialism, Climate Change and Quaker History](#)
- June 13, [Meeting for Worship Through Dance](#)
- June 14, [The Quaker World: Quaker Dress](#)
- June 14, [What Do We Actually Mean by Privilege?](#)
- June 18, [Being a Quaker at Work: dilemmas and opportunities](#)

déchirés par la guerre à travers notre monde. Le groupe exprime le désir de continuer ces échanges.

Les Quakers du Québec francophone commenceront bientôt des visites régionales aux participants éloignés de nos rencontres Zoom. Nous prévoyons voyager à Saguenay, à Montréal et peut-être (qui sait?) à Grand-Mère.

Les hôtes désignés et les préposés à l'accueil nous accueillent tous à l'assemblée et facilitent notre culte silencieux. Veuillez envisager de vous inscrire pour être soit un hôte, soit un préposé à l'accueil. La feuille d'inscription pour les deux rôles est disponible [ici](#). Vous y trouverez des instructions simples sur la façon de jouer ces rôles de soutien.

Informations générales

Geoffreyjen Edwards voyagera en voiture de Québec à Winnipeg pour assister au CYM en juillet. Il a été désigné représentant CYM et il nous fera un rapport sur ce rassemblement. Si quelqu'un souhaite covoiturer avec lui, veuillez contacter Geoffreyjen à l'adresse courriel de l'infolettre.

Formations

Vous pouvez vous abonner à l'infolettre de Woodbrooke: [Woodbrooke Newsletter](#). Vous y trouverez beaucoup d'informations intéressantes! (en anglais).

Formations à venir:

- 21 mai, [Taking Inspiration from Biblical Poetry](#)
- 22 mai, [Living Our Faith: Tools for Community Organising](#)
- 23 mai, ['Woke' Bible Study: do women have to keep silent?](#)
- 24 mai, [Friends Quarterly Conversations: Discernment](#)
- 31 mai, [Doing Hope: a framework for spiritual activism](#)
- 6 juin - 29 juin, [World Quaker Voices](#)
- 7 juin, ['Woke' Bible Study: the blessings and perils of God's radical inclusion](#)
- 8 juin - 27 juillet, [What's Next? Becoming an Anti-Racist Ally](#)
- 13 juin, [Imperialism, Climate Change and Quaker History](#)
- 13 juin, [Meeting for Worship Through Dance](#)
- 14 juin, [The Quaker World: Quaker Dress](#)
- 14 juin, [What Do We Actually Mean by Privilege?](#)
- 18 juin, [Being a Quaker at Work: dilemmas and opportunities](#)

Watch, Read and Listen

The Canadian Friends Services Committee (CFSC) is the activist arm of Canadian Quakers. To become acquainted with their work, concerns and accomplishments, read the magazine *Quaker Concern*. In their latest edition, you will find interesting articles on analyzing whether human rights are really being implemented in problematic situations, on being an anti-racist Quaker, on standing up for the rights of Palestinian children, and more. To read the magazine and explore its archives, click [here](#)

The classic Agnes Varda film *Les Glaneurs et la Glaneuse* or *The Gleaners and I* (2000) examines the ancient practice of gleaning. "Gleaners" in Biblical times were the poor who were permitted to walk behind harvesters and gather the grain which had fallen through their hands. Varda gives an update of how, in this tradition, a complete sub-culture in France flourishes on the leavings of our wasteful capitalist society. The first four minutes of the documentary can be seen [here](#) This fascinating film is presented in its entirety on the Criterion streaming channel; a subscription is necessary, or a 7 day free trial is offered. <https://www.criterionchannel.com/the-gleaners-and-i>

CFSC offers a new, free pamphlet on being a Quaker activist. About it they write, "It offers insights into historical and current challenges to Friendly activism, and how these have been overcome by Quakers in their work for justice and peace." To download and read this document, click [here](#)

Jean Louis Demers proposes the novel "[Le chemin des estives](#)" by Charles Wright, unfortunately not yet translated into English. Two young Jesuit novitiates must submit to a final test before being accepted into the order: they must spend a "mendicant month" wandering without money or means of communication through the Massif of France, depending on charity throughout their 700 km trek. If you can read French, this novel offers superb reflections on simplicity and how faith can flourish outside institutions. A [book review](#) in *The Irish Times* offers more information.

Two digital editions of *Canadian Friend* were made available in a recent email from editor Tim Kitz. They include interesting photos, artwork and writing from Friends across Canada and deserve your attention. [Spring 2022 edition](#) and [Fall 2022 edition](#), both designed to be viewed on computers, arrived simultaneously; the same editions in formats suitable for cell phones were made available [here](#) and [here](#)

Regarder, lire et écouter

Le Canadian Friends Services Committee (CFSC) est la branche militante des quakers du Canada. Pour vous familiariser avec leur travail, leurs préoccupations et leurs réalisations, lisez le magazine *Quaker Concern*. Dans leur dernière édition, vous trouverez des articles intéressants sur l'analyse du respect des droits de l'homme dans des situations problématiques, sur le fait d'être un quaker antiraciste, sur la défense des droits des enfants palestiniens, etc. Pour lire le magazine et explorer ses archives, [cliquez ici](#).

Le film classique d'Agnès Varda *Les Glaneurs et la Glaneuse* ou *The Gleaners and I* (2000) examine l'ancienne pratique du glanage. Les « glaneurs » aux temps bibliques étaient les pauvres qui étaient autorisés à marcher derrière les moissonneurs et à ramasser le grain qui était tombé de leurs mains. Varda propose un regard contemporain sur la façon dont, dans cette tradition, une sous-culture complète en France s'épanouit sur les restes du gaspillage de notre société capitaliste. Les quatre premières minutes du documentaire peuvent être visionnées [ici](#). Ce film fascinant est présenté dans son intégralité sur la chaîne de streaming Criterion ; un abonnement est nécessaire, ou un essai gratuit de 7 jours est offert. <https://www.criterionchannel.com/the-gleaners-and-i>

CFSC propose une nouvelle brochure gratuite sur le fait d'être un activiste quaker. À ce sujet, ils écrivent : "Il propose un aperçu des défis historiques et actuels de l'activisme quaker, et comment ceux-ci ont été surmontés par les Amis dans leur travail pour la justice et la paix". Pour télécharger et lire ce document, [cliquez ici](#).

Jean Louis Demers propose le roman "[Le chemin des estives](#)" par Charles Wright. Deux jeunes postulants jésuites doivent se soumettre au "mois mendiant", épreuve à traverser afin de finaliser leur noviciat. Un livre plein de joie et de soleil qui, à travers les paysages et les rencontres faites lors d'un périple dans le Massif Central, propose des réflexions spirituelles sur la simplicité de la vie et le choix de vivre sa foi hors de toute institution. Arthur Rimbaud, Charles de Foucauld et les vaches des alpages français sont à l'honneur. Une critique de livre dans [The Irish Times](#) (en anglais) offre plus d'informations.

Deux éditions numériques du *Canadian Friend* ont été rendues disponibles dans un récent courriel de l'éditeur Tim Kitz. Elles comprennent des photos, des illustrations et des écrits d'Amis de partout au Canada et méritent votre attention. L'édition [printemps 2022](#) et l'édition [automne 2022](#), toutes deux en format numérique, sont arrivées simultanément. Les mêmes

respectively. The Spring 2023 edition will be out shortly and we will send you the link in the next edition of this Newsletter.

Good to Know

A very complete schedule of indigenous events, news and courses can be found in the May 8 edition of the UQAM Cercle des Premières Nations newsletter. The newsletter can be downloaded from their Facebook page [here](#)

If you want help in identifying food and cosmetics products which are safe for human health and the environment, download the app **Yuka** to your phone. This app gives excellent information about the ingredients in consumer products and rates them for safety and environmental impact. It also makes recommendations for less damaging products if they are available. This app helps us make wiser consumer choices, and its success with European consumers has begun to influence how goods are manufactured. A review giving fuller information can be found [here](#)

Invitation to Participate

Jacynthe Vaillancourt, an attender at Greene Centre, is asking for Quaker participants in their research project which addresses all Christian communities.

The Rapha Study is a research project that asks "What are the experiences of domestic abuse of victims/survivors in the church, and what are the attitudes of laypeople and leaders in Christian faith communities in Quebec towards this issue?" The study seeks to determine the experiences of domestic abuse of churchgoing victims/survivors and their experiences related to support from both church leadership and laypersons.

Anyone who identifies as Believer is 18yrs+ and resides in Quebec can take the survey. This survey is open to EVERYONE! You do not need to have an experience of domestic abuse to answer it.

For more information on the project:
<https://www.direction.ca/rapha>

To fill out the survey:
https://www.surveymonkey.com/r/rapha_en

éditions dans des formats adaptés aux téléphones portables ont été mises à disposition [ici](#) et [ici](#). L'édition printemps 2023 sortira sous peu et nous vous enverrons le lien dans la prochaine édition de cette infolettre.

Bon à savoir

Un horaire très complet d'événements, d'actualités et de cours autochtones se trouve dans l'édition du 8 mai de l'infolettre du Cercle des Premières Nations de l'UQAM. L'infolettre est téléchargeable sur leur page Facebook [ici](#).

Si vous avez besoin d'aide pour identifier les produits alimentaires et cosmétiques sans danger pour la santé humaine et l'environnement, téléchargez l'application Yuka sur votre téléphone. Cette application donne d'excellentes informations sur les ingrédients des produits de consommation et les évalue en fonction de leur sécurité et de leur impact sur l'environnement. Elle fait également des recommandations pour des produits moins nocifs s'ils sont disponibles. Cette application nous aide à faire des choix de consommation plus judicieux, et son succès auprès des consommateurs européens a commencé à influencer la façon dont les produits sont fabriqués. Une revue donnant des informations plus complètes peut être trouvée [ici](#).

Invitation à participer

Jacynthe Vaillancourt, qui participe parfois aux cultes au Centre Greene, aimerait avoir des répondants quakers pour leur recherche qui concerne toutes les communautés de croyances chrétiennes.

L'étude Rapha est un projet de recherche qui examine les questions : « Quelles sont les expériences de violence conjugale des victimes/survivantes dans l'Église et quelles sont les attitudes que les laïcs et les leaders dans les communautés de foi au Québec entretiennent à l'égard de cette problématique ? » L'étude cherche à déterminer les expériences de violence conjugale des victimes/survivantes pratiquantes et leurs expériences liées au soutien des dirigeants de l'Église et celui des laïcs.

Toute personne de 18 + s'identifiant comme croyante et qui réside au Québec peut répondre au sondage. Ce sondage s'adresse à TOUT le monde; vous n'avez pas besoin d'avoir vécu de la violence conjugale pour y répondre. Pour plus d'informations sur les phases du projet: <https://fr.direction.ca/rapha>

Pour remplir le sondage:
https://www.surveymonkey.com/r/rapha_fr

Schedule of Meetings for Worship

Sunday Meeting for Worship, in-person at the Greene Center, 11 a.m. 1090 Greene Ave, Westmount, Quebec. Closest Metro stations are Lionel-Groulx or Atwater. Meets weekly except for the last Sunday of the month, when worship is held on Zoom only.

Sunday Meeting for Worship on Zoom every Sunday at 11 a.m. [Contact us for the link.](#)

As an experiment, next Meeting for Worship for Business will be on a Monday night, May 29, 18.30 on the usual zoom link. [Contact us for the link](#) if you do not have it.

Beginning on Wednesday, May 18th, Leigh Smit will resume hosting the midweek meeting both on zoom and in person at her home. Meeting will begin at 19h00. Anyone who wishes to come in person must notify Leigh at least one day in advance by email, and she can provide her address in response. It should be noted that if no one shows up in person or online after 20 or so minutes, Leigh may exit the meeting (but the link will still be open). To ask for the zoom link and for Leigh's email address, please use the [contact](#) request on our web page.

At the moment there are no in-person mid-week meetings scheduled at McGill, although they may happen on request at Leigh's home. Please check our Facebook page [here](#) for updates.

Quebec City worship group in person, first Sunday of the month at 11 a.m. in person in Lévis, at the Cafe Mosaïque. Find more detailed information [here](#). Our francophone monthly zoo meeting will take place on June 20, 2023 at 19h00. [Contact us for the link.](#)

The South Shore Worship group meets every other Friday evening, 7:30-8:30 p.m. Upcoming date is May 19. The meeting is located at [St. Barnabas Church, 95 Av. Lorne, Saint-Lambert, QC](#). For more detailed information on this group, and confirmation of future meetings, check out our website.

Nos cultes: Calendrier des assemblées

Rencontre dominicale pour le culte, en personne au Centre Greene, 11h00 au 1090, avenue Greene, Westmount, Québec. Les stations de métro les plus proches sont Lionel-Groulx ou Atwater. Chaque semaine sauf le dernier dimanche du mois, alors que le culte a lieu sur Zoom uniquement.

Le culte à lieu tous les dimanches sur Zoom à 11h00. Le culte est en format hybride et inclut les participants du Centre Greene. [Contactez-nous pour le lien.](#)

À titre expérimental la prochaine assemblée pour les affaires se tiendra sur Zoom le lundi 29 mai à 18h30. [Contactez-nous pour le lien.](#)

À partir du mercredi 18 mai, Leigh Smit reprendra l'animation de l'assemblée en milieu de semaine à la fois sur Zoom et en personne chez elle. Elle débutera à 19h00. Toute personne souhaitant venir en personne doit en informer Leigh au moins un jour à l'avance par courriel, elle vous donnera son adresse. Il convient de noter que si personne ne se présente en personne ou en ligne après environ 20 minutes, Leigh peut quitter l'assemblée (mais le lien sera toujours ouvert). Pour demander le lien zoom et l'adresse courriel de Leigh, veuillez utiliser la demande de [contact](#) sur notre page web.

Le culte du jeudi en présence à partir de 17h30 à 18h30 sur le campus de McGill est en évaluation en ce moment. Veuillez consulter notre [page Facebook](#) pour plus d'informations et des mises à jour.

Assemblée du Groupe francophone, le premier dimanche du mois à 11h en personne à Lévis, au Café La Mosaïque. Informations disponibles [ici](#). Notre assemblée mensuelle francophone sur Zoom se tient le troisième mardi du mois à 19h00. [Contactez-nous pour le lien.](#)

Le Groupe de la Rive-Sud se rencontre tous les vendredis soir de 19:30 à 20:30. La prochaine rencontre se tiendra le 19 mai. Voici l'adresse: [St. Barnabas Church, 95 Av. Lorne, Saint-Lambert, QC](#). Pour plus d'informations consulter notre site web.

The Experience of "Worship" in our Business Meetings

Faire l'expérience d'une assemblée pour les affaires

At our last Business Meeting, we confirmed that "M4W4B", or Meeting for Worship for Business, is an occasion when we as Quakers worship together through the conduct of our practical affairs. Quaker decision-making processes are unique. We have decided to explore the "worship" aspect of our Business Meeting more thoroughly. One concrete way we decided to change things is to allow more silence to elapse between speakers, so we can all reflect seriously on what has been said.

Interestingly, Britain Yearly Meeting has been focusing on the same issue. Following are a number of quotes minuted in their recent Yearly Meeting, which will help us in our explorations.

"We need to remember that our aim in our meetings for church affairs is not to get through the agenda but to build community"

"To be Quaker is to gather for worship" Quote from Ben Pink Dandelion.

"Instead of rising hastily to reply to another, it is better to give time for what has been said to make its own appeal." From number 3.04 of Faith and Practice of BYM.

"What the meeting must learn to discern is [a proposal's] rightness, not how many people support it" From number 2.90 of Faith and Practice of BYM.

Join us in this act of worship at our next Business Meeting, May 29th, 18:30 on the usual meeting zoom link.

Lors de notre dernière assemblée pour les affaires Nous avons confirmé que cette dernière est une occasion où nous, en tant que quakers, nous nous recueillons ensemble pendant la conduite de nos affaires pratiques. Les processus de prise de décision quaker sont uniques. Nous avons décidé d'approfondir l'aspect recueillement de notre assemblée d'affaires. Une façon concrète que nous avons maintenant adoptée est de laisser plus de silence s'écouler entre les prises de parole, afin que nous puissions tous réfléchir intérieurement à ce qui a été dit.

Fait intéressant, l'Assemblée de Grande-Bretagne (BYM) s'est concentrée sur cette même question. Voici un certain nombre de citations consignées lors de leur récente assemblée annuelle qui nous aideront dans nos réflexions.

"Nous devons nous rappeler que notre objectif dans nos assemblées pour les affaires n'est pas de passer à travers l'ordre du jour mais de construire une communauté"

"Être quaker, c'est se rassembler pour le culte" Citation de Ben Pink Dandelion.

"Au lieu de se lever précipitamment pour répondre à un autre, il vaut mieux laisser le temps à ce qui a été dit de faire son propre appel." Du numéro 3.04 de Foi et Pratique de BYM.

"Ce que l'assemblée doit apprendre à discerner, c'est la justesse (d'une proposition), pas le nombre de personnes qui la soutiennent" Extrait du numéro 2.90 de Faith and Practice de BYM.

Vous pouvez vous joindre à nous dans cet acte de recueillement lors de notre prochaine assemblée pour les affaires qui se tiendra le 29 mai à 18h30 sur le lien zoom habituel.

Contact

Newsletter Team/ Équipe de l'infolettre : [newsletter@ montreal.quaker.ca](mailto:newsletter@montreal.quaker.ca)

Meeting Website / Site internet Montreal Quaker Meeting

<https://montreal.quaker.ca/bienvenue-welcome>

Deadline

Deadline for submission of information for the next newsletter: April 7, 2023. We are looking for short information items of interest to the Meeting, maximum 50 words. Send to newsletter@montreal.quaker.ca

Next date of publication will be June 15.

Prochaine date de publication 15 juin

Co-editors and Translators/ Comité de rédaction et Traducteurs :

Jean-Louis Demers, Geoffreyjen Edwards, Wendy Sturton

Our committees / Nos comités

For the Meeting / Pour l'Assemblée

Jean-Louis Demers (co-clerk / co-animateur)

Janette Fraser (co-clerk / co-animatrice)

Michael Pedruski (Recording Secretary / secrétaire)

Claire Adamson (Treasurer / trésorière)

Communication Committee / Comité des communications

Jean-Louis Demers (clerk / animateur)

Nomination Committee / Comité des nominations

Michael Pedruski (clerk / animateur)

Ministry and Council / Comité du ministère et de l'accompagnement

(Michael Pedruski (clerk / animateur)

Francophone Committee / Comité francophone

(Jean-Louis Demers, Clerk / animateur)

Newsletter Committee / Comité de l'infolettre

(Wendy Sturton, clerk / animatrice)

To unsubscribe from this publication, just drop us a line.